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a r m a n m e l i . i r

 در یک سال و نیم گذشته هیچ حزبی 
تقاضای مجوز تجمع نکرده است

 مدیرکل دفتر امور امنیتی و انتظامی استانداری تهران 
روزگذشته اظهاراتی داشت که قابل تامل است. قشقایی 
در پاسخ به اینکه چه چالش هایی مانع عملی و اجرایی 
شدن این اصل شده است، گفت: ذبح شدن اصل ۲۷ 
زمانی اتفاق افتاد که ما آن را منوط به نظام حزبی کردیم. 
در کشوری که بعد از ۲۵۰۰ سال نظام پادشاهی انقلاب 
شده و هیچ تجربه دقیقی از یک نظام حزبی وجود ندارد ما 
اصل ۲۷ را در سال ۶۰ به یک نظام حزبی منوط کردیم و 
شاید بزرگ ترین مشکل اجرایی این اصل همین بود. علی 
قشقایی ادامه داد: البته ما نمی توانیم بحث تجمعات در 
جمهوری اسلامی را با تجمعات نظام لیبرال دموکراسی 
مقایسه کنیم. ما برای اجرایی شدن این اصل یک روش 
بومی و خاص جمهوری اسلامی طراحی نکردیم. قشقایی 
در ادامه و به عنوان دومین چالش عدم اجرایی شدن این 
اصل به حاشیه رفتن تجمعات و اعتراضات مردمی را مورد 
اشاره قرار داد و افزود: ما در دهه ۶۰ در رفتار حاکمیت 
و رسانه ها و مردم به واسطه مولفه های موجود، برگزاری 
تجمعات را یا ضروری نمی دیدند یا خروجی از آن 
نمی بینند. وی در این رابطه به تجمع جریان ملی در دهه 
۶۰ درباره حکم قصاص اشاره کرد و اظهارداشت: وقتی 
چارچوب قانون اساسی را بر مبنای اسلام قرار می دهیم، 
باید تبیین کنیم که در قوانین هم باید بر اساس آن عمل 
شود نه اینکه احزاب مختلف براساس منفعت بگویند فلان 

اصل قانون اساسی باید بزرگ یا کوچک شود.
  به حاشیه رفتن تجمعات صنفی

 مدیرکل دفتر امور امنیتی و انتظامی استانداری تهران 
گفت: در طول یک سال و نیم اخیر تمام تجمعات صنفی 
که در تهران اتفاق افتاده، هیچ مجموعه صنفی و حزبی 
حاضر نشده است حتی برای کار صنفی، درخواست صدور 
مجوز بدهد. وی با اشاره به نقش پررنگ رسانه ها در 
سامان دهی به اعتراضات و مطالبات مردمی اظهارداشت: 
نکته دیگر اینکه رسانه های ما در دهه ۶۰ کاملا باز 
عمل می کردند و فضای باز گفتمانی را رقم می زدند. 
یعنی مردمی که می خواستند بیایند در کف خیابان و 
اعتراض کنند می دیدند که نماینده آنها در تلویزیون دارد 
حرف می زند و مردم ضرورت این را که در کف خیابان 
حضور پیدا کنند، نمی دیدند. چیزی که رهبری در طول 
این 3۰ سال خیلی به آن اشاره کردند، جریان کرسی 
آزاداندیشی بود که روش ابزاری برای حرف زدن مردم 
دریک قالب منطقی بود و متاسفانه انجام نشد. قشقایی 
علت حاکمیتی شدن و به حاشیه رفتن تجمعات صنفی 
را عدم طراحی سازوکار قانونی و عدم پاسخگویی دقیق به 
این مطالبات دانست و افزود: در طول یک سال و نیم اخیر 
در استان تهران در دولت جدید تجمعات اقتصادپایه در 
موضوعات مختلف و فراوانی داشتیم. حاکمیت نسبت به 
این تجمعات صنفی، به رغم اینکه غیرقانونی بود ولی اجازه 
می داد که مردم جمع شوند و حرفشان را بزنند. اما مساله 
این بود که پاسخگویی به این تجمع صنفی به معنای اقناع 
مردم اتفاق نیفتاد. مدیرکل دفتر امور امنیتی و انتظامی 
استانداری تهران ادامه داد: در طول این سال ها بحث عدم 
صدور مجوز نبوده بلکه عدم درخواست مجوز بوده است. 
یعنی در طول یک سال و نیم اخیر تمام تجمعات صنفی 
که در تهران اتفاق افتاده، هیچ مجموعه صنفی و حزبی 
حاضر نشده است حتی برای کار صنفی درخواست صدور 
مجوز بدهد. دلیل این اتفاق هم این است که حزبی که 
درخواست مجوز می کند باید تبعات برگزاری را بپذیرد. 
مثلا امنیت برگزاری را قبول کند و انتظامات قرار دهد 
و برنامه ریزی کند. وی در پاسخ به این سوال که چه 
سازوکاری را برای اجرایی شدن اصل ۲۷ مناسب می داند، 
گفت: اولین سازوکار این است که دستورالعمل اجرایی 
اصل ۲۷ تغییر کند. حزب نماینده مردم نیست و مردم هم 
آ نها را نماینده خود نمی دانند و دستورالعمل اجرایی هم 
صدور مجوز را به درخواست حزب منوط کرده است. ما 
باید یک آیین نامه اجرایی داشته باشیم که بخشی از مردم 
هم بتوانند درخواست صدور مجوز بدهند. این هم دو 
نکته دارد؛ یکی درباره اصل مجوز که دوستان می گویند 
آن را حذف کنیم. با وجود برگزاری تجمعات زیاد روزانه 
در تهران توسط اقشار مختلف و چالش شدید ترافیکی 
در شهر، صدور مجوز ضروری است که نظم ترافیکی شهر 
به هم نخورد. قشقایی ادامه داد: دولت قبل سه مکان را 
برای اعتراض مردم پیش بینی کرده بود که مشکلات 
اجرایی و ترافیکی را نداشته باشد. اما مساله این است که 
بسیاری از اعتراضات، می خواهد مقابل ساختمان و محلی 
خاص برگزار شوند و مشخص کردن آن سه نقطه چندان 
کارکرد مثبتی ندارد و مردم استقبال نمی کنند. نکته بعد 
هم اجازه دادن برگزاری تجمعات نزدیک به حاکمیت در 
هر مکانی در شهر است. این رفتار موجب دوگانه سازی 

شده است.

 مساعدت در رسیدگی به پرونده 
سینماگران بازداشت شده

مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلمسازان 
سازمان  مشترک  کمیته  پیگیری  گفت:  سینمایی 
سینمایی، قوه قضائیه و خانه سینما، درباره سینماگران 
بازداشت شده در ناآرامی های اخیر، نتیجه بخش بوده و 
پرونده تعدادی از سینماگران مورد مساعدت قرار گرفت. 
روح ا... سهرابی گفت: کمیته مشترک سازمان سینمایی، 
قوه قضائیه و خانه سینما که مدت ها قبل به منظور پیگیری 
مشکلات سینماگران در محل سازمان سینمایی تشکیل 
شده است، در جلسات متعددی با مراجع و دستگاه های 
ذیربط در خصوص پرونده سینماگرانی که طی دو ماه اخیر 
به واسطه برخی فعالیت ها و موضع گیری ها دچار مشکلات 
قضائی شده اند، تصمیمات جدیدی اتخاذ شد. او افزود: به 
موجب این جلسات تعدادی از پرونده این سینماگران با 
سرعت بیشتری مورد بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت 
که از آن میان برخی پرونده ها به اخذ تعهد و برخی دیگر 

منجر به صدور قرار وثیقه و آزادی بازداشت شدگان شد.  

گــــزارش

ویــــژه

فــــرارو
 سخنگوی دولت در نشست خبری 

مطرح کرد
  رسیدن تورم به حدود

 ۴۰ درصد
 سخنگوی دولت گفت: بیش از 
۸ میلیون نفر تاکنون از خدمات 
پنجره واحد بهره مند شده اند. اهم 
اظهارات علی بهادری جهرمی در 

ادامه آمده است: 
 بیش از ۹۵ درصد متقاضیان مسکن 
تعیین تکلیف شدند. حدود ۱ میلیون و 
پانصد هزار مسکن هم در مراحل اجرایی 
صفر تا صد قرار گرفتند و در سفرهای 
آتی استان شاهد افتتاح ها خواهیم بود. 
در خصوص تامین مصالح نیز وزارت 
صمت برنامه ریزی لازم را برای تامین 
مصالح این مسکن ها در طول چهار سال 
پیش بینی کرده و تاکنون نزدیک به ۴۰ 
میلیارد تومان تامین مالی جهت ساخت 
این واحدها در اختیار سازندگان قرار 

گرفته است. 
 پاداش هایی را فدراسیون فوتبال 
و دولت برای تیم ملی در نظر گرفته که 
بخشی هم تقدیم شده است. اصلی ترین 
پاداش به فوتبالیست ها شادی ملی ملت 
ایران است که دل همه مردم کشور و 

دوستداران ملت و کشور را شاد کردند. 
 با توجه به ترویج آشکار تروریسم، 
خشونت و نقض تمامیت ارضی کشور 
هرگونه  معاند،  رسانه های  سوی  از 
همکاری با آنها در حکم مشارکت در 
اقدام تروریستی است. مرکز امور حقوقی 
بین المللی ریاست جمهوری با همکاری 
دستگاه های مرتبط، مستندات لازم 
درباره اقدامات تروریستی این رسانه ها 
را گردآوری کرده و موارد نقض قوانین و 
مقررات بین المللی مشخص شده است. 
همچنین اقدامات حقوقی و پیگیری ها 
با مسئولیت دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی در مراجع بین المللی آغاز شده است. 
 دولت نشان داده که اولین  مدعی 
در حوزه بررسی تخلف و کوتاهی است 
به شیوع  توجه  با  دلیل  به همین  و 
گسترده آنفلوآنزا که بسیار بیشتر از ایام  
گذشته بود، ابتدای کار، رئیس جمهوری 
دستوری برای رسیدگی به عوامل و علل 
کمبود دادند و تدبیری صورت گرفت و 
برخی مدیران کارخانه ها برکنار شدند. 
تغییراتی هم در سیاست ها شاهد بودیم. 
به موازات آن، واردات دارو در دستور کار 
قرار گرفت و دومین  محوله وارد کشور 
شد تا بخشی از این کمبودها جبران شود 
و همزمان تولیدکننده ها با سه شیفته  
کردن تولید را افزایش دادند و نتیجه این 
تولید سه شیفته منجر به افزایش حجم 
تولیدی دارو در حوزه آنتی بیوتیک و سِرم 
شد که طبق آمار وزارت بهداشت بیش از 
سه برابر مدت مشابه سال قبل بوده است. 
 از ابتدا در مجلس و بودجه مقرر 
شده بود که یارانه به شیوه کالابرگ یا 
سایر طرق ممکن باشد؛ دولت همین 
مسیر را طی کرد و اصل را بر این گذاشت 
که اگر زیرساخت ها مهیا شد، از این 
طریق پیش رود اما وقتی زیرساخت ها و 
شرایط آن فراهم نیست، پرداخت یارانه 
را متوقف نکند و به طور مستقیم پرداخت 
کند. مراحل آماده سازی زیرساخت های 
کالابرگ الکترونیکی به صورت مستمر 
در حال پیگیری و انجام است. دولت 
اصرار دارد در تخصیص یارانه به مردم 
و تامین کالاهای اساسی مردم و منابع 
غذایی آنها ریسک نکند به روش هایی 
پیش برود که فرایند دچار حاشیه و 

وقفه نشود. 
 در حوزه اشتغال مطابق آمار رسمی 
بیش از ۸۰۰ هزار شغل در سال اول 
فعالیت دولت حاصل شده است. آمار 
رسمی بیکاری هم کاهش داشته است. 
در مورد تورم هم از نزدیک ۶۰ درصد 
در ابتدای کار دولت با پرداخت یارانه ۴۵ 
هزار تومانی بود که در اسفندماه به تورم 
حدود 3۵ درصدی رسیدیم و با اصلاح 
نظام پرداخت یارانه ها این تورم به حدود 
۴۰ درصد رسید و بین ۱۵ تا ۲۰ درصد 
کاهش تورم را تجربه کردیم. یارانه هم 
به 3۰۰ و ۴۰۰ هزار تومان افزایش یافته 

است. 
 اگر تورم از ۶۰ درصد به ۴۰ درصد 
رسیده است آن را یک بار تیتر بزنیم. 
گناهی ندارد که یک وقتی دل مردم 
را شاد کنیم. خیلی بد نیست. البته ۴۰ 
درصد تورم به معنای نداشتن گرانی 
نیست یعنی ما در طول سال گذشته 
موفق شدیم ۲۰ درصد از گرانی را کنترل 
کنیم، آن هم برخلاف اینکه یارانه را 
از ۴۵ هزار تومان به 3۰۰ و ۴۰۰ هزار 
تومان افزایش دادیم. اگر فرض کنیم 
حتی سرعت فعلی را هم افزایش ندهیم 
پیش بینی  می شود که دو سال دیگر هم 
بتوانیم دوتا ۲۰ درصد تورم را کاهش 

دهیم و تورم را کنترل کنیم. 
 موافقت هیأت دولت با آیین نامه 
اجرایی مربوط به واگذاری بلاعوض 
دستاوردهای  فکری،  دارایی های 
پژوهشی و حق بهره برداری از آنها به 

شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان.

  آرمان ملی- حمید شجاعی: تحولات اخیر جامعه حد 
فاصل دو ماه گذشته نشان می دهد که جامعه در پی مطالبه گری 
در حوزه خواسته ها و مطالبات خود است و این مطالبات که در 
مقاطع مختلف نیز بارها مطرح شده، اما بدان ها وقعی نهاده نشده 
است امروز به نحو دیگری بروز پیدا کرده  و جامعه می خواهد 
که این بار دولت و مجموعه حاکمیت با سعه صدر مطالبات آنها 
را پاسخ گوید و درصدد حل مشکلات آنها برآید. چه اینکه اگر 
هم اعتراضی صورت گرفته و می گیرد ناظر بر همین مطالبات و 
خواسته های مدنی و اجتماعی مردم است که خواهان شرایطی 
مساعدتر برای زندگی بهتر هستند. از طرفی چندی است که 
بسیار مطرح می شود در راستای رسیدن به یک نتیجه موثر و 
مطلوب در جهت حل مشکلات و مطالبات جامعه از یک سو و 
برون رفت از شرایط فعلی از سوی دیگر باید در راستای ایجاد 
زمینه های گفت وگو در جامعه بود و شرایط این گفت وگوها 
را در ساحت های مختلف مهیا  کرد. گرچه بسیاری نیز بر این 
باورند که اساسا گفت وگویی موثر و مطلوب پیش رفته و نتیجه 
خواهد داد که مساله محور بررسی شود و طرفین بر یک مساله 
متمرکز شده و  روی آن به گفت وگو و مفاهمه بپردازند. هر چند 
که لازم به ذکر نیست که از  مقتضیات یک گفت وگو این است که 
طرفین یکدیگر را به رسمیت بشناسند و به نظرات و خواسته های 
یکدیگر احترام بگذارند. بسیاری از کارشناسان و سیاسیون 
معتقدند که قانون اساسی به عنوان یک  چارچوب مورد تایید هر 

دو طرف می تواند  بستری خوبی در راستای گفت وگوها باشد. 
صد البته که این  گفت وگوها می تواند در جایگاه ها و ساحت های 
مختلفی همچون دانشگاه ها، احزاب سیاسی و حتی در درون 
حاکمیت نیز صورت گیرد و در قالب گفت وگوهای بین جریانی 
و ملی نیز صورت پذیرد تا در نهایت از دل آن نتیجه ای مطلوب 

بیرون آید. 
 گفت وگو باید مساله محور باشد

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص لزوم گفت وگو در 
شرایط فعلی جامعه اظهارداشت: تردیدی نیست که  گفت وگو 
یکی از راه حل های مهم است و به هر حال یا باید باهم ستیز کنیم 
یا اینکه باید گفت وگو کنیم و این گفت وگو می تواند برای اینکه 
باید چه کنیم موثر باشد. غلامرضا ظریفیان به »آرمان ملی« 
گفت: پس بنابراین گفت وگوی ملی به عنوان یکی از راه حل های 
مهم پیش روی حاکمیت، جامعه است. وی افزود: گفت وگو 
الزاماتی دارد که اگر به آنها توجه نکنیم گفت وگو شکل نمی گیرد 
و نهایتا به یک شعار یا آرزوی دست نیافتنی تبدیل می شود. 
طرفین گفت وگو باید بپذیرند که مساله های جدی بین  آنها وجود 
دارد و این مساله ها باید مورد گفت وگو قرار گیرد. عضو مجمع 
ایثارگران اصلاح طلب بیان کرد: گفت وگو حتما باید مساله محور 
باشد و نمی شود که در مورد همه چیز صحبت کنیم. قطعا برای 
برون رفت از مسائلی که با آنها روبه رو هستیم و برای فهم دقیق 
مساله تا حل مساله نیازمند گفت وگو هستیم و باید به اقتضائات 

این گفت وگو توجه شود و طرفین به دنبال کشف حقیقت باشند. 
 گفت وگو حول محور منافع ملی صورت گیرد

تحولات  در خصوص  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک   
اخیر جامعه اظهارداشت:  همچنان یک زبان مفاهمه ای 
بین تصمیم سازان و مسئولان به عنوان مخاطبان اصلی این 
اعتراضات با معترضان شکل نگرفته است در حالی که ضروری 
است خواسته ها شنیده شود و پاسخ های مناسبی ارائه شود. 
محمدجواد حق شناس برای برون رفت از این شرایط پیشنهادی 
ارائه داد و عنوان کرد: در ابتدا باید بپذیریم که »اعتراض« وجود 
دارد. وی با تاکید بر ضرورت گفت وگو در سطح ملی، سیاسی و 
حتی حاکمیتی بیان کرد: گفت وگو باید حول منافع ملی صورت 
بگیرد، اما این گفت وگو زمانی صورت می گیرد که دو طرف یک 
نقطه مشترک داشته باشند. به نظرم در شرایط فعلی بهترین 
محور مشترک »قانون اساسی« است. توجه داشته باشیم که 
قانون اساسی بر بسیاری از مسائل از جمله آزادی بیان، آزادی 
رسانه و حق انتخاب، تفکیک قوا و استقلال قوه قضاییه تأکید 
کرده است. عضو سابق شورای شهر تهران تصریح کرد: امروز 
باید »ضرورت گفت وگو« را بپذیریم و زمینه ها و بسترهای آن را 
فراهم کنیم و تحمل خود در برابر نقد و اعتراضات را بالا ببریم. از 
سوی دیگر صداوسیما نباید یک جریان خاص را نمایندگی کند 
و تمام فضا را در اختیار این جریان قرار دهد. اگر این واقعیت ها 
را ایجاد کنیم بسیاری از مسائل و مشکلات رفع خواهد شد و 

می توانیم مرجعیت رسانه ای را از خارج به داخل منتقل کنیم.
 سرمایه ای بالاتر از مردم وجود ندارد

لزوم  خصوص  در  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  یک   
گفت وگومحوری در جامعه اظهارداشت:  دوستان اصلاح طلب 
ما شعار خوبی با عنوان »نقد درون گفتمانی« داشتند؛ این نقد 
برای همسایه نیست بلکه برای خودمان است؛ همه باید صدای 
منتقد و معترض را بشنویم و اینکه ادبیات صداوسیما باید به 
ادبیات و مطالبه مردم نزدیک شود، به آن اعتقاد کامل دارم و 
برنامه موفق، برنامه ای است که مردم آن را دوست داشته باشند 
نه منِ نماینده. زیرا نظام جمهوری اسلامی، سرمایه ای بالاتر 
از مردم و مشارکت فعال مردم در تمام عرصه ها ندارد. محمود 
عباس زاده مشکینی گفت: در بحث گفت وگو، اولا باید به حق 
مردم اعتقاد داشته باشیم؛ در اینصورت به گفت وگو هم اعتقاد 
خواهیم داشتیم و وقتی اهل گفت وگو باشیم به مبانی و ادبیات 

مشترکی هم نیاز خوساهیم. 

 تقاضای یک نماینده مجلس از مقام معظم رهبری:

در صورت صلاحدید با منتقدان صحبت کنید
      بررسی گفت وگوی قوا با منتقدان در حوادث اخیر

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: »مقام معظم 
رهبری با منتقدان صحبت کنند«؛  روزگذشته 
این پیشنهاد از سوی یک نماینده مجلس مطرح 
شد. نماینده مهریز، بافق، بهاباد، خاتم و ابرکوه 
خطاب به منتقدان گفت: مشکلات و نقد است، 
ولی بدانید دشمنی در کمین است. صباغیان 
تنها  وقتی یکدست شود،  افزود: حاکمیت 
می شود و وقتی تنها شد، دشمن طمع می کند. ما 
باید قبل از مذاکره با آمریکا با خودمان در داخل 
مذاکره و گفت وگو کنیم، نمی گویم با مجاهدین 
خلق، کمونیست ها، رژیم صهیونیستی، بلکه 
با رؤسای جمهور و مجلس قبلی که در همین 
نظام بودند باید صحبت کنیم در غیر این صورت 
هروز سخت تر شده و دشمن از همین مساله 
سوءاستفاده خواهد کرد. او افزود: رئیس مجلس، 
رئیس فراکسیون اکثریت مجلس نیز بوده و شاید 
هر هفته با مقام معظم رهبری دیدار داشته و 
مسائل را مطرح می کند، اما این مجلس یک 
فراکسیون مستقلین ولایی نیز دارد که از مقام 
معظم رهبری می خواهم وقتی بدهند تا این 
فراکسیون نیز حرف های خود را به ایشان منتقل 
کند. از ایشان می خواهم در صورت صلاحدید 
... طوری با  با منتقدان صحبت کنند. ان شاءا
وحدت و اتحاد عمل کنیم که دشمن به اهداف 

شوم خود نرسد. 
  روسای قوا گفت وگو کردند؟

 مسئولان در دوره اخیر بارها از گفت وگو با 
منتقدان استقبال کرده اند. رئیس قوه قضائیه 
 ۱۸ که  قوه قضائیه  شورای عالی  جلسه  در 
مهرماه برگزار شد با اشاره به اتفاقات و وقایع 
هفته های گذشته در کشور، به تبیین و تشریح 
جهات مختلف یک کنش اعتراضی و مسائل 

جامعه شناختی مرتبط با آن پرداخت و در همین 
راستا بیان کرد: خطاب به همه جریان ها، گروه ها، 
جناح های سیاسی، دسته جات و افرادی از عموم 
مردم که دارای ابهام، سوال، انتقاد و اعتراض 
هستند، اعلام می کنم که آمادگی استماع 
نقطه نظرات و پیشنهادات و انتقادات آنها از طریق 
گفت وگو را دارم و قطعا چنانچه اشتباه و ضعفی 
از ناحیه ما وجود داشته باشد از نقطه نظرات 
ارائه شده در راستای رفع آنها استفاده می کنیم 
و هیج ابایی از اصلاح و رفع ضعف نداریم. و ۲۴ 
آبان کحجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای، گفت: »امروز همگان از ضرورت 
انجام گفت وگو و مفاهمه سخن می گویند؛ تاکید 
ما نیز بر انجام گفت وگو با منتقدان و معترضان 
است. اما مبانی این گفت وگو چیست؟ محدوده 
آن کدام است؟ سازوکارهای گفت وگوی توأم با 
ادب و نزاکت و حفظ ارزش ها چگونه باید تعیین 
شود؟ کدام نهاد باید مبانی انجام گفت وگو و 
مفاهمه را در سطح جامعه ترویج و تبیین کند؟« 
رئیسی در قامت رئیس جمهور ترجیح داده که 
سخنگوی خود را نماینده صحبت با منتقدان 

کند. بهادری جهرمی به چند دانشگاه رفت که 
بعضا با انتقادات دانشجویان مواجه شد. او به 
دانشگاه خواجه نصیر رفت. سخنگوی دولت 
سخنرانی خود را به دلیل اهانت برخی دانشجویان 
به یکدیگر با بیان این جمله که »چون می بینم 
به یکدیگر توهین می کنید و وسایل پرتاب 
می کنید و همدیگر را تحمل نمی کنید جلسه را 
تمام می کنم.« به اتمام رساند. ساختار مجلس 
اما متفاوت با دو قوه دیگر است. قالیباف گفته 
بود: »اعتراض را، نه تنها درست و عامل پیشرفت 
کشور می دانیم بلکه معتقدیم این تحرکات 
اجتماعی به شرط مرزبندی با خشونت طلبان، 
جنایتکاران و تجزیه طلبان باعث تغییر سیاست ها 
و تصمیم گیری ها خواهد شد، همان گونه که رهبر 
معظم انقلاب نیز در دیدار با کارگران، اعتراضی 
که در آن با دشمن، مرزبندی شده باشد را مورد 
تایید قرار دادند مثال مشخص موثربودن این 
شیوه، اعتراضات مطالبات معلمان و بازنشستگان 
در ماه های پیش از این است که به نتایج ملموسی 
رسید.« محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا 
درباره مشی قالیباف می  گوید: »سخنان رئیس 

مجلس در خصوص ایجاد بستر لازم برای شنیدن 
مطالبات مردم باید تبدیل به قانون در مجلس یا 
رویه ای در کشور شود. من اطلاع خاصی ندارم 
که این کار هماهنگی شده است یا اینکه آقای 
قالیباف رأسا می خواهد این کار را انجام بدهد. 
اما اگر این کار به هر دلیلی موفق شود، خروجی 
آن به نفع کشور است؛ چه بهتر که سران دو قوه 
دیگر هم به همین پایبند و همین اعتقاد را داشته 
باشند و آقای قالیباف سخنگوی آنها باشد. البته 
به نظرم آقای قالیباف از این جهت که سمت 
اجرایی ندارد و به هر حال در گفت وگو آزادتر و 
راحت تر است، در مورد بحث گفت وگو و تعامل 
با اصحاب ملت می تواند موفق تر از رئیس جمهور 

باشد.«
  لزوم گفت وگو با منتقدان 

 گفت وگو یکی از راه های موثر برای حل 
مشکلات است و صاحبه نظران همواره بر این 
اصل تاکید دارند و در شرایط فعلی گفت وگو با 
منتقدان بیش از هر زمانی لازم است. صداوسیما 
چند مناظره میان اصلاح طلبان و اصولگرایان 
برگزار کرد. احمد زیدآبادی یکی از افراد حاضر 
در این مناظره ها بود، می گوید: »اگر خود را 
اهل گفت وگو بدانیم طبعا باید با منتقدان و 
مخالفان خود گفت وگو کنیم و گرنه، گفت وگو 
با خود و همفکران خود که گفت وگو نمی شود.« 
کمیسیون  نایب رئیس  منتظری،  غلامرضا 
فرهنگی مجلس شورای اسلامی ایران با تاکید 
بر لزوم فراهم شدن فرصت بیان نقد و اعتراض 
در جامعه اظهارکرد: اگر فرصت بیان نقد را به 
یک منتقد عالم و سالم ندهیم به طور طبیعی با 
نامحرم گفت وگو خواهد کرد و این به نفع کشور 

ما نحواهد بود. 

 

 

»آرمان ملی« لزوم گفت وگو محوری در جامعه را بررسی می کند:

 گفت وگو بر محور قانون اساسی
    محمدجواد حق شناس:گفت وگو در سطح ملی و سیاسی ضروری است

  غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با »آرمان ملی«:گفت وگوی ملی یکی از راه های مهم پیش روی حاکمیت و جامعه است
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 نفرت پراکنی را 
متوقف کنید

    

  یقه رسانه های
 معاند فارسی زبان را 

می گیریم
  یک نماینده مجلس گفت: روزی یقه رسانه های معاند 
فارسی زبان گرفته خواهد شد این رسانه ها در تلاش هستند 
تا با دروغ پراکنی و شایعه سازی در جامعه ناامنی و آشوب 
ایجاد کنند، اما باید بدانند که ما اینها را رها نخواهیم کرد 
و به سزای اعمالشان خواهند رسید. اسماعیل کوثری افزود: 
عاملان اصلی که از بیرون به فریب خوردگان خط می دهند و 
آنها را تحریک می کنند تا در جامعه ایجاد ناامنی کنند، قطعا 
بدانند که عاملان سر سپرده آنها در داخل محاکمه می شوند 

و به سزای اعمالشان خواهند رسید. 

 نماینده تربت جام در نطق میان دستور خود در جریان 
جلسه علنی مجلس خواستار توقف نفرت پراکنی شد. وی با 
بیان اینکه در کشور چالش های اجتماعی و اقتصادی داریم، 
گفت: مطالبات مردم باید بیان شود و ما هم در مجلس باید 
به نظام راهکار بدهیم و مسیر خود را با دشمنان جدا کنیم. 
جلیل رحیمی  جهان  آبادی افزود: تخریب شخصیت های مورد 
رجوع، حمله به افراد مورد قبول عام، نه تنها راه حل نیست 
بلکه بحران را تشدید می کند. بزرگان قوم، بزرگان مذهبی و... 

سرمایه اجتماعی هستند. 

  حسن رسولی، فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این 
سوال که امروز معترضان حرف هایی دارند، اما از کجا باید 
بفهمند که صدایشان شنیده می شود و چقدر ضرورت دارد تا 
رئیس جمهور و دولت درباره اصلاحات مدنظر مانند تغییر در 
ترکیب کابینه یا تغییر در سیاست گذاری ها به مردم گزارش 
دقیق و شفاف دهند، گفت: یکی از موثرترین و کم هزینه ترین 
راهکارهای کاهش نارضایتی ها، تنش ها، گفت وگوست. 
محتوای گفت وگو بین دوطرف می تواند روند اصلاح سیاست ها 

یا رویکردها را روشن کند.

  لزوم گفت وگو 
با منتقدان 


